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s  nenulovými emisemi CO2 se ještě bude 
prověřovat v roce 2026.

„Evropští výrobci automobilů nebudou 
zpochybňovat rozhodnutí Evropské unie 
zakázat vozidla na fosilní paliva od roku 2035 
bez ohledu na to, kdo vyhraje letošní volby 
do Evropského parlamentu. Odpovědností 
automobilového průmyslu není argumentovat 
proti nařízení. Zákaz aut na fosilní paliva v roce 
2035 je potenciálně proveditelný, ale musí 
pro to být vytvořeny správné podmínky,“ řekl 
de Meo při tiskové konferenci na autosalonu 
v Ženevě

„Průmysl už do elektrifi kace investoval miliardy 
eur, což by bylo zbytečné, kdyby se od zákazu 
spalovacích motorů upustilo. Neexistuje způsob, 
jak by se průmysl mohl vrátit na začátek. Jako 
vedoucí pracovníci uděláme vše pro to, aby 
naše společnosti byly schopny vyhovět. Jsme tu, 
abychom prosazovali pokrok a aby Evropa byla 
inovativní. Elektrifi kace je jednou z oblastí inovací 
pokud jde o dopravu. Nepřichází v úvahu, že 
by průmysl doporučoval vrátit se na začátek, 
protože to nedává smysl a bylo by to špatné pro 
životní prostředí,“ řekl de Meo.

Automobilky nezpochybňují 
zákaz spalovacích motorů

Evropské automobilky sdružené v  ACEA 
nebudou zpochybňovat zákaz aut s motory na 
fosilní paliva v roce 2035. V Ženevě to během 
zahájení autosalonu prohlásil generální ředitel 
Renault Group Luca de Meo, který je současně 
i prezidentem ACEA. Podle automobilek už nelze 
odejít od elektromobility.

Luca de Meo řekl, že zákaz prodeje aut na 
fosilní paliva od roku 2035 je proveditelný, pokud 
k tomu budou existovat správné podmínky. Zákaz 
fosilních paliv pro automobily má za cíl snížit emise 
CO2 v EU a přesunout individuální osobní dopravu 
na elektrická vozidla. Zpomalující růst poptávky 
po elektrických vozidlech zvýšil tlak na evropský 
automobilový průmysl, aby snižoval náklady 
a vyvíjel cenově dostupnější elektromobily, 
protože čínské automobilky přicházejí s levnějšími 
modely. Evropští výrobci automobilů opakovaně 
argumentují, že je zapotřebí víc vládních dotací 
a rozšiřování infrastruktury pro nabíjení, aby se 
poptávka po elektromobilech zvýšila a podpořilo 
se jejich přijetí.

Před několika dny šéfka Evropské komise Ursula 
von den Leyenová překvapila připomenutím, že 
obecně kritizovaný zákaz prodeje aut s motory 
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Pininfarina Enigma GT kombinuje elektrický pohon 
a spalování vodíku

Pininfarina na autosalonu v  Ženevě 
představila koncepční vůz Enigma 
GT, sportovní 2+2 kombinující motor 
V6 spalující vodík s  elektromotorem. 
Při jeho představení generální ředitel 
společnosti Pininfarina Silvio Pietro Angori 
na vysvětlenou řekl: „Účast Pininfariny 
na autosalonu v  Ženevě 2024 odráží 
naši víru v  automobilový průmysl, naši 
tradici představovat vizionářské koncepty 
a  náš závazek podporovat evoluci 
tohoto odvětví.“ Přísně aerodynamicky 
tvarovaný vůz dlouhý 460 cm má základ 
tvořený uhlíkovou skořepinou. Nastupuje 
se do něj po zdvihnutí výklopné horní 
části karoserie jako u  konceptů studia 
Pininfarina z konce 60. a začátku 70. let. 
Před zadní nápravou uložený motor V6 2,5 l 
spalující vodík a poskytující výkon 325 kW 

(442 k) pohání zadní kola. Je kombinován 
s elektromotorem o výkonu 150 kW (204 k) 
pohánějícím přední kola. Kombinace 
10 kWh akumulátoru a  nádrže na 9 kg 
vodíku umožní dojezd 550 km. Pininfarina 
neplánuje proměnit koncept v  sériové 
vozidlo ale cílem je postupně jej rozvíjet 
s  ohledem na 95. výročí založení fi rmy 
v roce 2025.

Fiat uvádí Pandinu
Krátce po představení modernizované 

podoby modelu Octavia uvádí české 
zastoupení limitovanou edici Octavia 
First Edition. Po vyprodání omezeného 
počtu vozů se nabídka rozroste o  další 
specifikace. Exkluzivní výbava zahrnuje 
mj. 17“ kola Rotare Aero, adaptivní vedení 

v  jízdním pruhu, prediktivní tempomat, 
zadní parkovací kameru, 13“ infotainment 
s navigací, vyhřívání čelního skla aj. Cena 
začíná pro liftback s  motorem 1,5 TSI 
110 kW na 799 900 Kč resp. 899 900 Kč 
s turbodieselem 2,0 TDI 110 kW. Za kombi 
se připlácí 40 000 Kč. Pro ještě náročnější 
je připravena Octavia First Edition Ultimate 
s motorem 2,0 TDI 110 kW. Ta nabídne mj. 
18“ kola Lerna, panoramatický kamerový 
systém, head-up displej, asistovanou jízdu 
1.5+, adaptivní podvozek DCC, kožený 
interiér Suite s ergonomickými předními 
sedadly s ventilací a masážní funkcí nebo 
vyhřívání zadních sedadel. Tato varianta je 
za 989 900 Kč resp. 1 029 900 Kč pro kombi. 
Vozy Octavia First Edition lze již objednávat.



Jde o  první automobil uváděný na trh 
samostatnou dceřinou společností Renault 
Group pro elektromobily Ampere. Je postaven 
na nové platformě AmpR Small (dříve CMF-B EV). 
Platforma má v poměru k délce vozu 392 cm 
poměrně dlouhý rozvor náprav 254 cm, rovnou 
podlahu, nízké těžiště a sníženou hmotnost. 
Zavazadlový prostor má objem 277 l.

Renault 5 E-tech bude zpočátku k dispozici 
s akumulátorem s kapacitou 52 kWh a dojezdem 
400 km. Později bude nabízena i verze 40 kWh 
s dojezdem 300 km. Bude se dodávat se třemi 
úrovněmi výkonu 70 kW (95 k) resp. 90 kW (120 k) 
nebo 110 kW (150 k).

Interiér vychází z horizontální verze OpenR Link 
značky Google s 10,1“ digitálním přístrojovým 
panelem před řidičem spojeným s  10“ 
multimediálním dotykovým displejem. Klíčovou 
novinkou Renaultu 5 je Reno, interaktivní avatar 
na displeji, který odpovídá na otázky o voze 
a jeho funkcích. Reno také integruje umělou 
inteligenci ChatGPT, aby odpovídal na otázky.

Renault 5 E-Tec se vyrábí ve francouzském 
Douai. Objednávky v České republice budou 
otevřeny v  druhé polovině roku s  fyzickým 
uvedením na začátku roku 2025.

Renault 5 mění pohled na elektromobily

Malý městský hatchback s cenou pod 25 000 
eur (635 000 Kč) se snaží proměnit evropský trh 
s malými elektromobily. Renault 5 E-Tech, jehož 
předvedení jako studie v roce 2021 vyvolalo 
velké nadšení, je přímo symbolem strategie 
Renaulution.

Renault R5 E-Tec se hlásí k  odkazu 
legendárního R5 a Super 5, jichž Renault v letech 
1972 až 1996 prodal více než 9 milionů kusů. Malý 
hatchback ale nemá nic společného s retro 
designem – vypadá moderně až futuristicky aby 
oslovil především ty, kteří původní R5 nemohou 
pamatovat. Renault uvádí, že tento elektromobil 
byl kompletně vyvinut za pouhé tři roky místo 
obvyklých čtyř. 
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40 milionů dolarů pro generálního ředitele Stellantisu
Generální ředitel Stellantis Carlos 

Tavares byl odměněn za vedoucí 
postavení automobilky ve fi nančních 
výsledcích. Celková odměna pro 
generálního ředitele Stellantisu Carlose 

Tavarese v  roce 2023 vzrostla o  56 % na 
36,49 milionu eur, tj. 39,5 milionu dolarů, ve 
srovnání s 23,46 miliony eur, které dostal za 
rok 2022. Tavaresova odměna zahrnuje 13 
milionů eur v  dlouhodobých pobídkách 
spojených s  konkrétními výkonnostními 
cíli. Společnost Stellantis uvedla, že 
její průměrný zaměstnanec vydělával 
v  roce 2023 70 404 eur (tj. 149 000 Kč 
měsíčně), což je o  9,4 % víc než v  roce 
2022. Poměr celkových náhrad Tavarese 
k  průměrnému zaměstnanci v  loňském 
roce byl 518, což je výrazně víc než v roce 
2022. Stellantis uvedl, že tento vyšší poměr 
byl jednorázově způsoben dopadem 
dlouhodobé pobídky pro období 2021-
2025. Stellantis uvedl, že jeho pracovní síla 
celosvětově v roce 2023 klesla o 5,2 % na 
258 000 zaměstnanců.

Elektrotrucky ve fl otile českého dopravce
Na brněnském výstavišti proběhla 

konference pořádaná Sdružením ČESMAD 
Bohemia na žhavé a  do značné míry 
kontroverzní téma „e-Truck ve flotile 
českého dopravce“ .  Dvěma stům 
přítomných prezentoval na úvod vládní 
postoj k elektromobilitě v nákladní dopravě 
ministr dopravy Martin Kupka, který řekl: 
„Na hlavních tazích sítě TEN-T vzniknou 
dobíjecí huby s kapacitou až 3,6 MW. Do 
roku 2030 chceme mít na území České 
republiky takové množství těchto hubů, 
aby na klíčových dopravních tepnách 
měli dopravci možnost na každých 60 
kilometrech dobíjet své kamiony.“ Velkým 
problémem v  současnosti nabízených 
vozidel kromě známých omezení, jako je 
malý dojezd, je jejich malá univerzálnost 
omezující nasazení vždy jen pro specifi cký 
dopravní úkol. Další nezbytnou podmínkou 
pro rozvoj nákladní elektromobility je zájem 

zákazníků a  jejich ochota podílet se na 
vyšších nákladech. Navzdory obrovským 
investicím automobilek do vývoje, snaze 
sladit zájmy dopravců a jejich zákazníků 
a důvěře ve splnění vládních slibů ohledně 
dobíjecí infrastruktury panuje přesvědčení, 
že cí le stanovené Green dealem 
k dekarbonizaci silniční nákladní dopravy 
je nutné zreálnit a stanovit nové termíny 
respektující technické možnosti i skutečné 
dopravní potřeby společnosti.



Je to sázka, ale naše produkty jsou velmi 
silné. Ale bude to samozřejmě vyžadovat určitý 
čas. Reklama je dobrá věc, ale potřebujeme 
aby naše nové vozy byly vidět na ulicích. Proto 
je musíme nabízet k otestování těm, kteří činí 
důležitá rozhodnutí. A k tomu musíme připomínat 
náš velmi dobrý servis i úspěchy užitkových vozů 
u náročných klientů. Proto našim prodejcům 
připomínám, že zákazníci jejich užitkových vozů 
jsou většinou z velkých společností a právě jim 
by měli nabízet k otestování Espace nebo Rafale, 
aby se zamysleli nad změnou, protože oni už znají 
kvalitu našich servisů.“

Dokončení na str. 10

Naše produkty jsou velmi silné

Fabien Goulmy je šéfem Clusteru East značky 
Renault. Přinášíme druhou část rozhovoru 
tentokrát zaměřenou víc na budoucnost.

Jak jste spokojen s prodejem E-Tec verzí 
vašich modelů, tedy hybridních (HEV) a plug-
in hybridních (PHEV) variant? Ty jsou klíčem 
k úspěchu vozů Renault v západní Evropě, ale 
v našich krajích jsou stále relativně dražší?

„Máme velmi dobré prodejní výsledky s HEV 
verzí modelu Arkana, ale potřebujeme víc času 
pro přijetí HEV verze u modelu Clio, která byla 
mimochodem velmi příznivě přijata odbornými 
médii. Co se týče PHEV, tento systém je určen 
pro větší vozy. V některých zemích není příznivě 
přijímán, protože zákazníci jej kupovali kvůli 
daňovým úlevám a pak jezdí bez dobíjení, tedy 
vlastně s větší spotřebou kvůli vyšší hmotnosti. 
PHEV proto není moc dobré řešení pokud 
nemáte velmi disciplinované uživatele. My 
vnímáme jako velmi dobré řešení HEV. S tímto 
pohonem uvádíme na trh i Espace a Austral, 
které mají jednoznačné výkonové přednosti 
v porovnání se svými konkurenty. Doporučuji 
našim prodejcům, aby svým zákazníkům umožnili 
tyto vozy otestovat, protože lidé mají často 
obavy kvůli velikosti motoru. Ale velký motor není 
potřeba, pokud vám pomáhá elektrická energie.

Když se podíváme na současnou produkci, 
jsme velmi spokojeni s ohlasem na nejnověji 
uvedené modely Austral a Espace. Tyto modely, 
a  ještě připravovaný Rafale, znamenají pro 
Renault významnou změnu, protože dosud 
jsme byli velmi úspěšní s malými a kompaktními 
modely, ale s těmito novinkami přecházíme do 
vyššího segmentu. Vysvětluji našim prodejcům, 
že musejí změnit své chování, protože zatím 
prodávali malá auta za přitažlivou cenu 
loajálním zákazníkům. Nyní si musejí uvědomit, 
že už neprodávají auta za atraktivní cenu, ale 
prodávají atraktivní auta. A tato auta jsou dražší, 
takže nebudou tolik oslovovat své dosavadní 
klienty, ale budou muset získávat nové. Také 
nebudou prodávat za hotové, ale budou nabízet 
auta spolu s fi nancováním. 
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Další rekordní rok pro Flix
Globální společnost Flix SE, podnikající 

v  oblasti cestovních technologií, v  roce 
2023 poprvé překročila celkové tržby za 
jeden rok ve výši 2 miliardy eur. Jedná se 
o meziroční růst o 30 %. Předčila tím svůj 
plán růstu o více než 25 %. Společnost Flix 
ohlásila také výsledky upravené EBITDA 
ve výši 104 milionů eur, což je meziroční 
nárůst o  97 milionů eur. To odpovídá 
výsledkům upravené EBITDA marže 
ve výši 5,2 %. Flix zaznamenal výrazně 
pozitivní provozní a  fi nanční výsledky 
na všech trzích a  současně i  ve všech 
službách – autobusech FlixBus, vlacích 
FlixTrain i službách pod značkou Kamil Koç 
v Turecku a Greyhound v Severní Americe. 

Jeho dopravními prostředky v  loňském 
roce cestovalo 81 milionů cestujících do 
více než 5600 destinací, což představuje 
34% nárůst ve srovnání s rokem 2022. 

Vyšší mýto = dražší doprava
V  rámci promítnutí poplatků za 

produkci CO2 se v České republice zvýšily 
sazby mýtného. Schválené navýšení, 
které například v nejrozšířenější kategorii 
kamionů specifikace Euro VI na dálnici 
bude činit 0,65 Kč/km, což je o 13 % víc, se 

dotkne všech dopravců a současně i jejich 
zákazníků. Česká republika není sama, 
která implementuje do své legislativy 
směrnici, jejímž cílem je zpoplatnění 
emisí CO2. Generální tajemník ČESMAD 
Bohemia Vojtěch Hromíř situaci komentuje 
slovy: „Základní funkcí mýtného je výběr 
peněz pro stát. Jeho regulační funkce je 
zatím jen symbolická. Německé brutální 
zdražení nijak provoz dieselových kamionů 
neomezilo a není schopno samo o sobě 
zajistit prodej těch elektrických. Vyšší mýtné 
tedy pouze zdražuje dopravní služby jako 
každé jiné daňové navýšení. Současně tak 
bohužel bude i u nás působit proti snahám 
o snižování infl ace.“



Pozvánka na výstavu modulového kolejiště
Ve dnech 12.-17.3.2024 připravuje 

Klub železničních modelářů z  Prahy 
7 – Buben ve spolupráci s  Národním 
zemědělským muzeem na Letné další 
výstavu modulového kolejiště ve velikosti 
H0. Jedná se o  modely s  měřítkem 1:87 

a  rozchodem kolejí 16,5 mm. Kolejiště 
bude sestaveno z  modulů s  typovými 
čely. Délka hlavní jednokolejné dráhy 
bude dlouhá 50 metrů. Na kolejišti uvidíte 
stanice a  zastávky, které odpovídají 
skutečnosti. Na kolejišti budou sestaveny 
různé vlakové soupravy. K  vidění budou 
vozidla bývalých železničních společností 
Rakouska-Uherska např. k.k.St.B, B.E.B., 
bývalých vozidel ČSD z  období 1. 
republiky až do doby zániku ČSD do roku 
1992. Následovat budou modely vozů 
ČD až do současnosti. V provozu budou 
typické československé i  české vlakové 
soupravy od lokálky, přes rychlíky, až po 
těžké nákladní vlaky. Výstava se bude 
konat v budově Národního zemědělského 
muzea, Kostelní 44, Praha 7-Letná a bude 
přístupná vždy od 9 do 17 hodin. 

Personálie z

U Volkswagenu končí PR manažer David Valenta
Značka Volkswagen bude překvapivě 

měnit PR manažera. Její šéf Jakub Šebesta 
nám ohlásil odchod dlouholetého 
mluvčího Davida Valenty. „Dovolujeme 
si vám oznámit, že po vzájemné dohodě 
u nás k 29. únoru 2024 končí PR manažer 
značky Volkswagen David Valenta. Jméno 
nástupce oznámíme v blízké budoucnosti. 
Prosím, zatím se se svými požadavky 
a  dotazy obracejte na Evu Bláhovou 
z agentury AC&C PR, případně na Jakuba 
Boudu, koordinátora marketingu a  PR 
značky Volkswagen. Děkujeme Davidovi 
za jeho dlouholetou práci pro naši značku 
a  přejeme mu hodně úspěchů v  další 
profesionální dráze,“ napsal Šebesta bez 
bližšího vysvětlení. Co k  odchodu píše 

sám David Valenta? „Od Volkswagenu 
odcházím po téměř 10 letech a není to 
lehké, protože po takové době už nejde 
jen o pracovní úvazek, ale o kus života. 
Důvody jsou čistě interního charakteru 
a můj odchod se odehrál po vzájemné 
dohodě. Volkswagenu jsem velmi vděčný 
za obrovské množství zkušeností a zážitků 
a  přeji mu úspěšné směřování v  této 
nelehké době.“

více na 
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Naše produkty jsou velmi silné

Dokončení rozhovoru s Fabienem Goulmym.
Působíte v zemích, kde zákazníci nejsou 

moc nakloněni elektromobilitě, ale současně 
zastupujete značku, která má jednu z nejdelších 
tradic v uvádění elektromobility. Jak řešíte tento 
rozpor?

„Elektromobilita je komplexní záležitost. 
Problém v  zemích východní Evropy je, že 
elektrická energie zde je, s výjimkou Slovenska, 
do značné míry závislá na uhlí. Proto v Polsku 
a České republice není takový tlak na přechod 
k  elektromobilitě, protože nepřináší přínos 
z hlediska eliminace emisí CO2. Druhým důvodem 
je chybějící infrastruktura, ale to se mění. 
Snažíme se učinit elektromobily pro zákazníky 
co nejatraktivnější dvěma způsoby. Prvním je 
prodlužování dojezdu, protože pak nepotřebujete 
tolik infrastruktury. To můžete vidět například na 
Scenicu, který má v některých verzích dojezd 
600 km, což se blíží dojezdu standardních aut. 
Druhým opatřením je zvyšování atraktivity těchto 
vozů, což dokládá úspěch vozu Megane E-Tec 
a nově Scenic, což je skvěle vypadající, velmi 
moderní rodinné auto s dlouhým dojezdem. 
Další krok učiníme s R5 a v příštím roce s R4, což 
budou přitažlivé produkty s působivým dojezdem 
i velmi atraktivní cenou. Proto doufám, že se nám 

podaří dosáhnout transformaci i v myšlení našich 
zákazníků.“

S  tím souvisí i potřeba připravit prodejní 
a  servisní síť na tuto novou technologii. To 
prodejce stojí spoustu peněz. Jak jste spokojen 
s přípravou vaší prodejní sítě na elektromobilitu?

„To je pro Skupinu Renault klíčový prvek, 
protože elektricky poháněná auta už prodáváme 
víc než deset let. Máme specializované 
elektromechaniky v každém servisním místě. 
Máme také školicí centrum, které občas využívají 
i zájemci mimo naši autorizovanou síť, protože 
jsme získali zkušenosti a proto je právě tato oblast 
naší silnou stránkou.“

Renault v užitkových vozech pracuje také na 
využití vodíku. Projeví se to i v našem regionu?

„Pracujeme na vodíku, i když jsme teprve na 
začátku. Naším cílem je ve spolupráci s našimi 
klienty ověřit několik fl eetových vozidel Master 
Hydrogen. V  Polsku je několik významných 
společností angažujících se ve využití vodíku, 
je tam v provozu několik autobusů a zkoušejí 
se i nákladní vozidla. Máme tam zákazníky se 
zájmem vyzkoušet tuto technologii a to, jak se s ní 
pracuje, protože je to stále zatím proces učení. 
Je potřeba vytvořit potřebnou infrastruktur, ale 
ve Varšavě už jsou plnicí místa.“

více na 
www.autoweek.cz



inteligenci. Zatímco akcie Tesly meziročně klesly 
o 20 %, v případě GM, Mercedes-Benz, Ford 
a Stellantis jejich hodnota po omezení plánů 
rychlého přechodu k elektromobilitě opět roste. 
Akcionáři automobilového průmyslu odměňují 
automobilky za prohlášení, že budou až do 
odvolání udržovat spalovací motory v chodu. 
Také akcie Mercedesu po Kaelleniově prohlášení 
okamžitě vyskočily o 6 %. 

Přehodnocení Mercedesu umocňuje návrat 
k realitě, který otřásá automobilovým průmyslem. 
Zpomalující se dynamika prodeje, přetrvávající 
vysoké náklady na akumulátory a pokračující 
snižování cen čínskými výrobci elektromobilů 
vytvořily pro všechny krátkodobě velmi nepříznivé 
prostředí. 

Z  dlouhodobého hlediska by se vládní 
klimatická politika a spotřebitelská poptávka 
mohly sblížit a  učinit z  elektrických vozidel 
dominantní technologii. „Otázkou za bilion dolarů 
je, jak rychle se to stane?“ řekl Kaellenius. Jenže 
Mercedes-Benz ani jiná automobilka nemá 
k dispozici bilion dolarů na to, aby uzavřela 
špatnou sázku. Nejstarší automobilka na světě 
má hodnotu 79 miliard dolarů.

Mercedes-Benz opouští cíl elektrifi kace do roku 2030

Generální ředitel Mercedes-Benz Ola Kaellenius 
formálně odložil aspiraci společnosti zastavit 
prodej vozidel se spalovacími motory do roku 2030. 
Kaellenius uvedl, že Mercedes-Benz nyní očekává, 
že prodej elektrifikovaných vozidel, včetně 
hybridů, bude do roku 2030 tvořit zhruba polovinu 
celosvětového prodeje. To je o 5 let později, než 
byla prognóza z roku 2021, kdy Mercedes-Benz 
předpokládal, že do roku 2025 překoná milník 50 % 
převážně čistě elektricky poháněných vozů.

Nyní tedy Mercedes-Benz naopak očekává, 
že spalovací vozy budou do konce tohoto 
desetiletí stále představovat polovinu prodeje. 
Namísto ukončení investic do nich, což Kaellenius 
předpověděl v roce 2021, bude Mercedes-Benz 
investovat do udržení svého portfolia high-tech 
spalovacích motorů. 

Kaellenius, stejně jako jeho kolegové 
v jiných automobilkách, vždy vedle prohlášení 
o harmonogramu přechodu k elektrickému 
pohonu zdůrazňoval, že stanovený cíl závisí na 
poptávce po elektromobilech a pokračujících 
vládních dotacích.

Investoři, kteří v roce 2021 fandili strategii 
„vše do elektromobility“, nyní přešli k umělé 

více na 
www.autoweek.cz
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Evropa se musí probudit!

více na 
www.autoweek.cz

Sdružení evropských výrobců automobilů 
ACEA v  Ženevě oslovilo renomovaného 
akademika Tommasa Pardiho z Francouzského 
národního centra pro vědecký výzkum, aby 
vysvětlil, jak může evropský automobilový průmysl 
udržet kontakt se světem.

Jak Tommas Pardi uvedl, mají dnes zahraniční 
výrobci elektromobilů v tomto závodě náskok, 
protože mají proti Evropě konkurenční výhodu. 
Investovali dřív a jsou víc vertikálně integrovaní 
v hodnotovém řetězci akumulátorů se snazším 
přístupem k surovinám. Dosahují větší úspory 
z objemu produkce a co je zásadní, netíží je 
břemeno postupného vyřazování 17 milionů aut se 
spalovacími motory během méně než deseti let. 
Evropa podle něho „zapřáhla elektrický vůz před 
akumulátorového koně, což vedlo ke strategické 
závislosti na zahraničních dodávkách.“

Jaké je tedy řešení? Podle Pardiho naléhavě 
potřebujeme komplexní a  koordinovanou 
automobilovou průmyslovou politiku se 
skutečnou strategií spojující kousky skládačky 
Green Dealu. Jeho poselství je jasné: „Evropa 
se musí probudit!“

Jeho vyjádření je ve shodě s manifestem 
ACEA, v němž se vyzývá k ucelené průmyslové 
strategii EU spojující všechny části hodnotového 
řetězce od výzkumu a vývoje, těžby, rafi nace, 
výroby komponent a vozidel, ale i nabíjecí sítě, 
energii, pobídky k nákupu a recyklaci.

ACEA uvádí, že závazek průmyslu k elektrifi kaci 
je křišťálově jasný, ale nemůže jej realizovat 
osamoceně. S ohledem na to je zásadní důkladný 
a smysluplný průběžný přezkum nařízení o CO2, 
což nedávno uznala i Ursula von der Leyenová. 
K tomu budeme muset jasně defi novat, jak měřit 
to, co bylo dosaženo, a jak určit, zda jsme pro 
rok 2035 na správné trajektorii. ACEA věří, že 
do té doby EU přistoupí k tomuto významnému 
úkolu tím, že vytvoří vhodné rámcové podmínky: 
přístup k dobíjecím místům, cenově dostupnou 
zelenou energii, pobídky k nákupu, daňové 
režimy a  mnoho dalšího. Nezbytným dílem 
skládačky je také transformace dovedností 
pracovní síly.

Jak Tommaso Pardi dodal: „Trh s elektrickými 
auty je jako raketa – ale potřebuje impulz, aby se 
dostal na oběžnou dráhu.“ Pouze ve spolupráci 
v rámci celého automobilového ekosystému se 
zákonodárci můžeme dát trhu tento potřebný 
impulz, uzavírá ACEA.

více na 
www.autoweek.cz



např. značek BMW, Cupra, Ford, Kia, Hyundai, 
Subaru, Toyota či koncernu VW.

Populární bestseller DOTZ Suzuka se skvěle hodí 
ke sportovním vozům, jako jsou Audi A3, A7 vč. 
variant S a RS nebo BMW řady 3 a 6 ve verzích M. 
Protože sportovnější verze těchto vozidel mají často 
odlišné rozměry kol na přední a zadní nápravě, 
DOTZ Suzuka přichází v originálních rozměrech pro 
každou nápravu těchto vozů. V novém bronzovém 
lakování přidá nový aspekt k charakteru vozu. Je 
k dispozici od 19“ do 20“. I nadále je k dispozici 
v povrchových úpravách blaze, dark a black.

DEZENT KE je určen pro zatížení až 1350 kg aby 
dodal sportovní nádech i užitkovým vozidlům, 
dodávkám a karavanům. Upoutá diskovým 
designem středové části, která pomáhá snížit 
hmotnost. DEZENT KE je schválen v originálním 
rozměru například pro Mercedes třídy V, VW T5, 
T6, T7 Multivan, Crafter, Nissan NV400, Ford Transit/
Tourneo, Renault Master nebo SsangYong Rexton 
a Musso i pro Fiat Ducato ve velikostech od 17“ 
do 18“ s černým lesklým lakem nebo s leštěnou 
čelní plochou. 

Tak jako každý rok, ALCAR před startem jarní 
sezóny s nadšením představuje nové designy 
litých kol. 

S nosností až 1045 kg je AEZ Havanna zaměřené 
pro segment velkých SUV, elektromobilů nebo 
hybridů, jakými jsou Mercedes EQC, Audi SQ8 
e-tron, BMW (i)7, Škoda Enyaq, Tesla Model Y 
nebo Volvo XC90 a XC40. Pro tyto a mnoho 
dalších je Havanna k dispozici se schválením 
ECE v originálním rozměru bez nutnosti zápisu do 
Technického průkazu. V nabídce je v povrchové 
úpravě s černým lesklým lakem a  leštěnou 
čelní plochou nebo šedým metalickým lakem 
v rozměrech od 19“ do 21“.

DOTZ MarinaBay je sportovní, otevřený 
design s pěti téměř rovnými paprsky doplněný 
ozdobným lemem ráfku. Čisté uspořádání 
paprsků je k dispozici v rozměrech od 18“ do 
21“ ve třech povrchových úpravách – s šedým 
metalickým lakem a leštěnou čelní plochou, 
s matným černým lakem a ve verzi s bronzovým 
matným lakem. Sportovní design je schválený 
pro širokou paletu vozů s pětiděrovým uchycením 

Novinky ALCAR pro rok 2024

více na 
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Stanovisko EP k revizi směrnice 
o řidičských průkazech

sedmnáctiletým pokud budou pod dohledem 
zkušeného řidiče. Mnoho zákonodárců se 
vyslovilo pro a uvedlo, že je potřeba, aby mladí 
řidiči snížili akutní nedostatek řidičů kamionů. 
Viceprezidentka Evropské komise Doubravka 
Šuica řekla, že Komise je pro to, aby 17leté děti 
mohly řídit nákladní auta. Mnoho zákonodárců 
však bylo proti tomu, aby bylo sedmnáctiletým 
osobám vůbec uděleno právo řídit vozidlo, 
s odkazem na obavy z bezpečnosti. 

„To, že tisíce dalších teenagerů řídí nákladní 
automobily a auta, je urážkou všeho, co víme 
o  rizicích bezpečnosti silničního provozu. 
Pokud potřebujeme víc řidičů kamionů, pak je 
odpovědí výrazně zlepšit pracovní podmínky 
v tomto sektoru, nikoli přihlásit k tomuto úkolu 
školní děti,“ uvedl po hlasování výkonný ředitel 
Evropské rady pro bezpečnost dopravy ETSC 
Antonio Avenoso.

Mezi opatření, na nichž se Parlament dohodl, 
patřily digitální řidičské průkazy pro celou EU, 
zavedení zkušební doby pro nové řidiče a snížení 
zákonného limitu alkoholu na 0,2 promile pro 
nové řidiče. V rámci EU také nebude žádná 
harmonizace řidičských oprávnění pro traktory.

Návrh zákona ještě bude projednán v rámci 
trialogu. Úkol vyjednat směrnici však připadne 
příštímu Evropskému parlamentu po červnových 
volbách do EU.

Evropský parlament přijal stanovisko k revizi 
směrnice o řidičských průkazech. Revizi směrnice 
navrhla Evropská komise jako součást balíčku pro 
bezpečnost silničního provozu, který má do roku 
2050 eliminovat úmrtí na evropských silnicích. 
Podle revidované směrnice budou muset řidiči 
obnovovat řidičský průkaz každých 15 let bez 
ohledu na věk. 

Hlavní vyjednavačka parlamentu Karima 
Delliová (Zelení/EFA, 44 let) navrhovala, aby řidiči 
starší 70 let museli každých pět let obnovovat svůj 
řidičský průkaz a byla nešťastná i z rozhodnutí 
parlamentu nepodporovat povinné lékařské 
prohlídky. Levicoví zákonodárci tvrdili, že 
povinné prohlídky u lékaře před získáním nebo 
obnovením řidičského průkazu jsou zásadní pro 
zvýšení bezpečnosti silničního provozu. Pravicoví 
europoslanci a nacionalisté naopak tvrdí, že 
nařizovat lékařské posudky by bylo diskriminační, 
protože by to bránilo starším řidičům ve volném 
pohybu a uvalilo by to další zátěž na již tak 
napjatý systém zdravotní péče.

Vedoucí zákonodárkyně EPP Elżbieta 
Łukacijewska řekla: „Jsme zklamaní, že se levá 
strana Parlamentu připojila k populistické rétorice 
Zelených, kteří využívají jakoukoli šanci na výzvy 
k omezování řízení aut.“

Dalším žhavým tématem bylo řízení 
s doprovodem v celé EU, které by umožnilo řídit 
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